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REFERAT 

MØDE I HANDICAPRÅDET 

Mandag d.3. februar 2025 kl.09.00-12.00 

Sted: FGU Nykøbing F. Bispegade 5, 4800 Nykøbing F. 
 

Deltagere: 

Fra danske Handicaporganisationer: 

• Kenneth Vedel 

• Bent Munch 

• Birthe Friis 

• Jackie Lehmann Hansen  

• Per Steen 

Fra den kommunale administration: 

• Centerchef Bodil Pedersen 

• Chefkonsulent Frederik Cordes  

• Pædagogisk leder Susan Rasmussen 

Fra byrådet: 

• Bente Lerche-Thomsen (Ø) 

• Laura Ljung (L)(Afbud) 

Sekretær: 

• Ledelseskonsulent Sebastian Bohr 

Gæster: 

• Jurist Lene Elisabeth Larsen 
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Velkomst og oplæg om Forberedende Grunduddannelse (FGU) Nykøbing 

Falster, der er vært for Handicaprådets møde. 

Noter fra besøg: 

Pædagogisk Chef Dorte Lambek og Vejleder Mette Heide Jørgensen bød velkommen 

og fortalte om FGU Nykøbing F.  

• FGU er et uddannelsestilbud målrettet de ca. 50.000 unge i Danmark, der ikke 

har en uddannelse eller som er i beskæftigelse.  

• FGU afløste produktionsskolerne og AVU i 2019.  

• FGU-Lolland Falster har afdelinger i Nakskov, Maribo og Nykøbing. 

• FGU arbejder med er helhedspræget syn på, hvordan unge med et 

uddannelses- og erhvervsmæssigt efterslæb gennem uddannelse og 

fællesskaber kan få flere livschancer i forhold til uddannelse og beskæftigelse.  

• Der er altid to lærer til stede til undervisningen.  

• Der er tre linjer på FGU, som består af EGU (Erhverv), AGU (Almen), PGU 

(Produktion). 

• Der gennemføres løbende opfølgning med eleverne.  

• Eleverne løser portfolieopgaver, som er nogle lidt større projekter med både 

teori og praksis kombineret.  

• Eleverne skal have gennemført et bestemt antal portfolieopgaver for at kunne 

komme til eksamen – de kan gå til prøve på både 9. og 10. klasses niveau i alle 

almindelige skolefag.  

• Man går til eksamen i et emne, som man kender grundigt.  

• Man går på skolen i max 2 år og eleverne er mellem 15-25 år.  

• Der er fokus på at eleverne trives og at de kan blive en del af et fællesskab. 

• Der er ca. 220 elever på Lolland-Falster.  

• Gennemsnitsalderen for eleverne er faldet og er pt ca. 19 år. 

• Der er ingen ekstra socialpædagogisk støtte til eleverne udover støtte til 

ordblindhed – FGU tilbyder i stedet undervisning i inkluderende læringsmiljøer. 

• Stort fokus på hvad eleverne skal bagefter FGU – primært uddannelse, 

alternativ beskæftigelse.   

• Hvis I har spørgsmål, kan I skrive til: 

o Dorte Lambek, Pædagogisk chef, dola@fgu-lf.dk, Telefon 51 17 99 20. 

o Mette Heide Jørgensen, EGU-vejleder, metj@fgu-lf.dk, Telefon 51 17 99 43. 

I kan læse mere om FGU-Nykøbing Falster på deres hjemmeside i dette link.  

mailto:dola@fgu-lf.dk
mailto:metj@fgu-lf.dk
https://eur03.safelinks.protection.outlook.com/?url=https%3A%2F%2Ffgu-lf.dk%2Fuddannelser%2Fuddannelsestilbud%2Fnykobing-falster%2F&data=05%7C02%7Csers%40guldborgsund.dk%7Ce6be434b50a044dff91308dd44694cca%7C237bb9cd925c41fcaa3b71395d0ab97b%7C0%7C0%7C638741941234886230%7CUnknown%7CTWFpbGZsb3d8eyJFbXB0eU1hcGkiOnRydWUsIlYiOiIwLjAuMDAwMCIsIlAiOiJXaW4zMiIsIkFOIjoiTWFpbCIsIldUIjoyfQ%3D%3D%7C0%7C%7C%7C&sdata=rCbbcXPNHglApPfFpHdAbbdHnkGqdIoHWymKiyU6GlE%3D&reserved=0
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1. Godkendelse af dagsorden. 

• Punkter til eventuelt. 

o Tilgængelighedspuljen. 

 

 

2. Regler og rammer for Ledsagerkortet v. Jurist Lene Elisabeth Larsen 

Sagsfremstilling: 

Jurist Lene Elisabeth Larsen fremlægger regler og rammer for Ledsagerkortet. 

Ledsagerkortet fås hos DH. 

Orientering: 

• Ledsagerkortet administreres af Danske Handicaporganisationer.  

• For at få ledsagerkortet kræver det at man har et fysisk og psykisk handicap. 

• Ledsagerkortet koster 200kr for tre år.  

• Det er gratis at ansøge.  

• Hvis man har ledsagerkortet, gives der mange rabatter, som man kan se på 

hjemmesiden Ledsagerkort.dk. Læs mere i dette link til Ledsagerkort.dk 

 

3. Strategisk handleplan for Handicapområdet 

Sagsfremstilling: 

Handicaprådet er ved at formulere en strategisk handleplan for handicapområdet i 

Guldborgsund Kommune. Administrationen præsenterer et udkast til den strategiske 

handleplan. 

Drøftelse/beslutning: 

• Leder for Social Service, Strategi & Samarbejde Rikke Bumbech Frederiksen 

arbejder på udkastet.  

• Hun indkalder Handicaprådet til et Teamsmøde i uge 8.  

• Socialudvalget følger op i marts/april på alle handleplanerne, der er ved at blive 

skrevet. 

 

4. Budgetstatus  

Sagsfremstilling: 

Handicaprådet ønsker et tilrettet budgetoverblik for 2025 inkl. de sidste poster fra 

2024. 

Orientering: 

Budgettet er taget til efterretning. 

https://ledsagekort.dk/dl/admin
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5. Parasport  

Sagsfremstilling: 

Handicaprådet ønsker en drøftelse af, hvordan vi kommer videre med emnet 

parasport. 

Hvordan får vi synliggjort det eksisterende parasport? 

Hvordan kan Handicaprådet bidrage til at udbrede kendskabet til parasport både for 

borgere og foreninger? 

Kenneth giver en orientering om det igangværende samarbejde med Arne Jensen. 

Drøftelse: 

• Der arbejdes i flere spor forskellige steder i Guldborgsund Kommune, så der er 

øget fokus og opmærksomhed på parasport politisk og administrativt. 

• Landdistrikter, Kultur og Fritidsudvalget og Borger & Branding har fokus på 

emnet. 

• Man kan søge midler til hjælp til deltagelse i aktiviteter jævnfør lovgivningen i 

serviceloven.  

• Det er muligt at oprette begivenheder og registrere klubber på Specialsport.dk.  

• Læs mere på hjemmesiden Specialsport.dk i dette link. 

 

6. Hjemløsetælling v. Centerchef Bodil Pedersen 

Sagsfremstilling: 

Bodil Pedersen følger op vedrørende spørgsmål til udviklingen på hjemløseområdet fra 

sidste møde. 

Orientering: 

• Center for Trivsel & Social Indsats har fire forsorgspladser til unge. 

• Det er ikke indtrykket at der er mange hjemløse, med en autismediagnose, 

men Leder for Udsatte & Rusmidler Guldborgsund Martin Lohse vil gerne 

deltage på et møde i Handicaprådet og fortælle om deres borgergruppe.  

• Sebastian undersøger om juni-mødet kan holdes hos Udsatte & Rusmidler 

Guldborgsund. 

7. Placering af private botilbud og borgernes valgmuligheder v. Centerchef 

Bodil Pedersen 

Sagsfremstilling: 

Hvordan godkendes placeringen af nye private botilbud? Bliver der taget højde for 

borgernes mulighed for at benytte offentlig transport i forhold til placeringen? 

https://specialsport.dk/
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Kan man som borger sige nej til at få en plads på et privat botilbud, hvis placeringen 

af botilbuddet ikke er god i forhold til offentlig transport? 

Orientering:  

• Placering af private botilbud er et anliggende for Social Tilsyn Øst – det er alene 

Teknik & Miljø bliver involveret i forhold til Landzonetilladelse.  

• Om nye private botilbud godkendes ud fra forhold omkring mulighederne for 

offentlig transport, er kommunen ikke vidende om. 

• Visitationen vurderer matchet mellem botilbuddets muligheder og borgerens 

behov.  

• Som borger kan man altid sige nej til en plads på et botilbud. 

• Visitationen kan sige nej til borgerens ønske om et bestemt botilbud, hvis 

visitationen har et andet botilbud, der matcher borgerens behov og matcher 

kvalitet, pris og indsats. 

• Visitationen bruger meget tid på at finde botilbudsmatch for borgerne. 

• Social Tilsyn Øst har driftstilsynspligten med de private botilbud.  

• Guldborgsund Kommune har den personrelaterede tilsynspligt i forhold til den 

enkelte borger.  

• Der er pt. ikke ønske/behov for at etablere nye kommunale botilbud.  

8. Teknik & Miljø besvarer spørgsmål vedrørende tilgængelighed  

Sagsfremstilling: 

Spørgsmål vedrørende tilgængelighed skal medlemmerne af Handicaprådet sende     

løbende til Chefkonsulent hos teknik & Miljø, Frederik Cordes, på mailadressen: 

fc@guldborgsund.dk. Han følger op på spørgsmålene på de efterfølgende møder i 

Handicaprådet. 

Indkomne spørgsmål: 

• Manglende tilgængelighed på teateret i Nykøbing Falster. 

o Kenneth besøger teateret i nærmeste fremtid, får en rundvisning og 

kommer med bud på, hvad der skal til for at styrke tilgængeligheden. 

 

• Lydfyr, der ikke fungerer. 

o Frederik følger op. 

 

• Sammenbygning af haller i Nørre Alslev.  

o Tilgængeligheden er udfordret. Særlig en af asfaltramperne. 

 

• Handicaptilgængelighedspulje: 

 

o Der er 1.084.085kr tilbage i puljen. 

o Forslag til udmøntning: 

▪ En platformlift til Huset, så det bliver handicaptilgængeligt på 

alle etager. Når Team Bygning er klar med en pris indkaldes 

Handicaprådet til et ekstraordinært Teamsmøde. 
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Andre/tidligere drøftelser af behov: 

• Handicapshelter? 

• Stisystem mellem Saxenhøj og skovrejsningsområdet bag 

Besøgsgården.? 

 

9. Eventuelt og punkter til næste gang 

• Næste møde afholdes hos Lolland Falsters Brandvæsen (LFBV) på Skibevej 2, 

4930 Maribo. LFBV vil meget gerne have råd fra Handicaprådet i forhold til 

beredskabsproblematikker for handicappede. Leder Morten Andersen og 

Brandinspektør Brian Midjord Petersen fra LFBV står for mødet. 

 

 

 


